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1. INLEIDING 

Op zaterdag 11 december 2021 organiseerden de drie part-

ners van ECA (Departement MOW, PoA en MLSO) samen 

met de gemeente Beveren een informatiedag over waarop 

de eerste ontwerpen voor de Buffer tussen de haven van 

Antwerpen en de omliggende polders op Linkeroever aan 

geïnteresseerden werden voorgesteld. Dit gebeurde tijdens 

5 wandelingen vanuit drie vertrekpunten langs de buffer. De 

visualisaties van deze ontwerpen per vertrekpunt kan u 

downloaden via deze linken op de website cpeca.be 

- Spaans Fort - PDF 15,8 MB 

- Polderheuvel - PDF 19,6 MB 

- Landschapshoofd Doel - PDF 27,1 MB 

 

Aan de wandelingen namen 45 personen deel. In de loop 

van de dag kwamen enkele omwonenden en passsanten ook 

even spontaan een kijkje nemen op de posten waar uitleg 

gegeven werd. In totaal bereikten we met dit initiatief een 

50-tal geïnteresseerden. 

 

Dit verslag is een weergave op hoofdlijnen van de meest gestelde vragen per vertrekpunt. 
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2. SPAANS FORT – DRIJDIJK 

 

2.1. Kansen / positief verhaal 

- De buffer dient in de eerste plaats om de woonkernen af te schermen, maar het is heel positief dat er 

ook aan recreatie gedacht wordt. 

- Voor zinvolle recreatie is het noodzakelijk om ook kleinere (wandel)lusjes te kunnen doen.  

 Dit nemen we mee 

- Positief dat er in een eerste fase al een wandellus rond Drijdijk mogelijk is. 

- Fietsdoorsteek Sint-Michielsstraat wordt positief onthaald. 

• Vandaag zijn er al heel wat speedpedelecs, maar liever deze snelle fietsers dan auto’s. 

• In volgende stap moet wel aandacht gaan naar fietscomfort en fietsveiligheid van de 

verbindingen tussen buffer en dorpen zoals bv. Sint-Michielsstraat zelf en de bocht aan het 

Spaans Fort (wegdek, fietsstraat, verlichting, …) 

• Bewoners vrezen wel dat vrachtwagenchauffeurs via de fietsdoorsteek nog sneller de weg naar 

Spaans Fort zullen vinden. Vandaag gebeurt het dat vrachtwagenchauffeurs zich komen wassen 

in de plas aan het Spaans Fort. Bewoners benadrukken de nood voor extra voorzieningen voor 

vrachtwagenchauffeurs. De plannen voor de goed uitgeruste vrachtwagenparking aan Kallosluis 

zullen volgens hen het probleem maar ten dele opvangen omdat die te ver af is. 

- Het concept van een ‘holle’ dijk kan op interesse rekenen. Hoe breed is het wandelpad? Is er gedacht 

aan een veilige wand voor valbescherming? Aan havenkant gaat het 7m diep naar beneden.  

 De breedte van het wandelpad is nog niet vastgelegd, maar het zal ruim genoeg zijn. Veiligheid is een 

terechte bekommernis die wordt meegenomen. 

2.2. Aandachtspunten, vragen en bekommernissen 

- Er zijn nu al mogelijkheden voor recreatie, wat is er dan echt nieuw voor de omwonenden? Wat krijgen 

bewoners ‘in ruil’ voor de uitbreiding van de haven? Graag meer nadruk op regulering in de haven zoals 

walstroom en geluidsvermindering. - 

 Volgens onze plannen zullen de lokale recreatiemogelijkheden (wandelen, fietsen, paardrijden,…) uit-

breiden. Bovendien zal de bufferdijk, in combinatie met bomenrijen, de haven visueel bufferen. Dat kan 

al een voor een stukje een rol spelen bij geluid, want uit onderzoek blijkt dat mensen geluid als minder 

hinderlijk ervaren als ze de bron van het geluid niet meer zien. Belangrijke zaken zoals walstroom en 

technieken om geluidsproductie te verminderen, komen aan bod in het milieueffectenrapport dat we 

aan het opstellen zijn.  
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- Het beheer van de buffer(dijk) moet wel beter opgevolgd worden. In de zomer van 2021 waren heel 

wat paden lange tijd overgroeid met brandnetels en distels en niet toegankelijk.  

 Hier wordt in de toekomst meer aandacht aan besteed. 

- Als er bomen gekapt worden en buffer vervolgens verhoogd wordt, komt er dan een periode zonder 

bomen?  

 Dat is niet het geval. 

- Wie betaalt al de plannen voor de bufferdijk?  

 Voor dit deel van de buffer gebeurt dit door het Vlaamse Gewest. 

- Waar komt de spoorbundel? Omwonenden vrezen bijkomend geluid en vragen een locatie te kiezen die 

het minst aantal bewoners treft.  

 De meest voor de hand liggende locatie van de wachtbundel is ter hoogte van Drijdijk. Het enige al-

ternatief is een beter gebruik van de wachtbundel van Hazopweg of een gecombineerd gebruik van 

beide wachtbundels. Sowieso wordt de mogelijke geluidsimpact van een wachtbundel onderzocht in het 

Milieueffectenrapport. 

 

2.3. Opmerkingen, bedenkingen en suggesties per thema 

Mountainbike 

- We houden een vervolgafspraak om de mogelijkheden voor mountainbike meer in detail te bespreken 

met o.a. Cycling Vlaanderen. 

- Er is niet veel extra aanleg nodig dan het huidige reliëf, vaak zal de flank van de dijk volstaan. 

- Wel opletten dat er geen conflict ontstaat met quads en motorcrossers 

- Eveneens opletten dat overvloedige recreatie de natuur niet onder druk zet door verstoring. 

 Dit nemen we mee in het verder ontwerp. 

Ruiters 

- Een ruiterpad vraagt niet veel plaats en waar nodig kan het over beperkte afstand gecombineerd wor-

den met mountainbike. 

- Een ruiterpad kan perfect tussen de bomen op de flank van de dijk, naar mening van sommigen. 

- Alles wordt met draad afgeschermd. Nergens kan je nog met paard (of hond) in het water. In het uiter-

ste geval zou het natuurgebied ter hoogte van de plassen enkel in het broedseizoen afgesloten mogen 

worden. 

 Op de bufferdijk voorzien we ruiterpaden waar mogelijk. We bekijken of er afspraken per seizoen 

(voornamelijk broedseizoen dan) mogelijk zijn wat toegang van bepaalde gebieden betreft.  

Bomen Drijdijk 

- Een elektrisch raster heeft “veel weg van een krijgsgevangenkamp”, merkt een deelnemer op. Het is 

logisch dat natuurgebieden predatie aantrekken omdat het een gedekte tafel is. 

- Vossen en kraaien zijn ook natuur. Kraaien kan je ook vangen. 

- Drijdijk is vandaag een mooie omgeving om door te rijden wegens het dreefeffect. Het zou jammer zijn 

als dit verloren gaat. De visualisaties van de bufferdijk worden gewaardeerd door de bewoners, maar ze 

vrezen wel dat het vele jaren tijd zal vragen voor de knotbomen even groot zijn als op de ontwerpen. 

 Draadafsluitingen rond natuurgebieden zijn kunstmatig, maar ze hebben hun effect al bewezen. 

Dankzij afsluiting en andere ingrepen om de natuurgebieden optimaal te beheren, willen we ook de 
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oppervlakte die we in de hele regio nodig hebben voor natuur beperken, zodat we de landbouwgronden 

elders in de polder deels kunnen vrijwaren. 

Begrazingsstukken op de (nieuwe) dijken? 

- Een hoefsmid, rundveehouder, ruiter ziet ook mogelijkheden voor begrazing door koeien of paarden 

naast schapen. 

 Dit is een nuttige suggestie die verder overwogen kan worden. 

Dijk/grondstock  

- Waarom is er draad rond het pompstation Watermolen geplaatst? 

 Dit is een tijdelijke grondstock, waar een draad rond geplaatst werd om motorcrossers te weren. Na-

dien is op vraag van gemeente een poortje geplaatst om wandelaars wel toegang te verlenen. 

- In het verleden hadden passanten wel eens hinder van stuifzand in de omgeving van de grondstocks. 

(Geluids)hinder van haven  

- Volgens een bewoner in de onmiddellijke omgeving van de bufferdijk aan het Spaans Fort is er geen 

hinder van de haven. Enkele bewoners geven wel aan dat ze wel wat geluidshinder ondervinden van de 

E34 en ’s avonds en ’s nachts van de treinen. Volgens hen speelt de geluidsoverlast in Verrebroek niet 

in dezelfde mate als bv. in Kieldrecht. 

 Dat wordt onderzocht in het milieueffectenrapport. 

Toegankelijkheidsregeling Spaans Fort: 

- Veel deelnemers aan de Bufferwandelingen vanuit Drijdijk/Spaans Fort reageerden op het openbaar 

onderzoek rond toegankelijkheid. Omwonenden beklemtoonden vooral volgende punten: 

• Het wandelpad aan onderkant van de buffer ter hoogte van het Spaans Fort moet open gehou-

den worden. 

• Een zone in het water moet toegankelijk blijven voor honden, paarden en mensen om te zwem-

men. 

 Door natuurgebieden optimaal te beheren, vermijden we bijkomende grondinname voor natuur in 

polder. Alvast op de buffer worden wel mogelijkheden voor intensieve recreatie geboden. In de zone 

van de Sint Michielsstraat wordt niet alles afgesloten. We nemen de suggesties over toegankelijk-

heid mee in het lopende onderzoek.  
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3. POLDERHEUVEL 

 

3.1. Vragen over de inrichting van de bufferdijk 

- Hoe groot zijn de bomen die aangeplant zullen worden?  

  Er is nog niet beslist hoe groot de bomen zijn op het moment dat ze aangeplant worden, maar het is 

de bedoeling dat ze al van bij de aanplant enige landschappelijke impact hebben. Dit hangt ook af van 

de beschikbaarheid van de nodige aantallen bij de kwekers.  

 Vermoedelijk worden de dreefbomen onderaan de dijk 20 m hoog. Op de polderheuvel werken we 

meer met struikgewas, wat lager is. 

- Worden er ook struiken onder de bomen aangeplant?  

 Ja, er worden ook struiken onder de bomen voorzien om een dichter groenscherm te krijgen. 

- Waarom kan de dijk niet breder en hoger aangelegd worden? Door een strook richting de polder in te 

nemen kan de dijk toch breder aangelegd worden?  

 Nee, dit kan niet zomaar. De dijk kan namelijk enkel opschuiven in het natuurgebied waardoor er 

verlies zou zijn van natuurwaarden.  In dat geval zou er opnieuw natuur moeten worden gecompenseerd 

elders in de polder, ten koste van landbouw, en dat proberen we te vermijden.  

3.2. Geluidshinder 

- Een deelnemer laat weten dat hij het geluid van de haven meet en dat de normen regelmatig over-

schreden worden. Kan de geplande buffer het geluid met 5 decibel doen dalen? 

   Deze vraag kunnen we bekijken vanuit de polderheuvel of vanuit de bufferdijk als geheel. Ten eerste 

de polderheuvel. Deze kan enkel zeer lokaal een rol spelen in geluidsimpact, omdat de hoogte van de 

heuvel niet over de hele lengte van de buffer aangehouden kan worden en omdat de geluidsbronnen in 

de haven en de bewoners die het geluid ervaren in veel gevallen op een ruime afstand van de polderheu-

vel liggen.  

Ten tweede de bufferdijk tussen haven en polder in het algemeen. De geplande dijk zal vooral een im-

pact hebben op het geluid van de geplande westelijke ontsluitingsweg (WOW). Mogelijk zit er ook enige 

winst in voor het geluid afkomstig van de havenactiviteiten, maar een meetbare vermindering is niet te 

geven. De geluidsbronnen staan te ver af van de buffer om een significant effect te hebben. Wel kan de 

verhoging van de dijk en de aanplant van bomen voor een stukje een rol spelen bij de ervaring van ge-

luid, want uit onderzoek blijkt dat mensen geluid als minder hinderlijk ervaren als ze de bron van het ge-

luid niet (meer) zien. Daarnaast zal de dijk een impact hebben op de lichtvervuiling vanuit de haven. 

Door de hogere dijk zal er minder licht waarneembaar zijn vanuit de polder.  

- Waar komt de wachtbundel voor treinen? Langs Drijdijk of langs het 2de getijdendok?  

 De meest voor de hand liggende locatie van de wachtbundel is ter hoogte van Drijdijk. Het enige al-

ternatief is een beter gebruik van de wachtbundel van Hazopweg of een gecombineerd gebruik van 
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beide wachtbundels. Sowieso wordt de mogelijke geluidsimpact van een wachtbundel onderzocht in het 

Milieueffectenrapport. 

3.3. Recreatiemogelijkheden 

- Het traject biedt veel mogelijkheden voor een mountainbike-parcours. 

- Zou er een recreatieve vijver om in te zwemmen, kunnen aangelegd worden op de polderheuvel? 

  We verzamelen alle ideeën en willen die ook onderzoeken. Wel kunnen we nu al zeggen dat een 

zwemvijver op de heuvel wellicht niet mogelijk zal zijn omdat de waterdoorlatendheid van de grond te 

hoog is. 

- Kan er plaats voorzien worden voor een oefenterrein voor drones op de polderheuvel? 

 We nemen alle suggesties mee in het onderzoek. We willen graag een aantal recreatievormen en 

sporten combineren aan de polderheuvel.  

- Over een horecapunt aan de polderheuvel zijn de meningen verdeeld. Wel is er een algemene vraag 

naar toiletten en water en stelt men voor om een foodtruck een plaatsje te geven op de parking. 

3.4. Vragen m.b.t. ECA 

- Hoe kan het hemelwater dat op de grote oppervlakte verharding van CCL valt, infiltreren in de bodem?  

   Alle principes van duurzaam omgaan met hemelwater zullen worden toegepast. Er komt een grote 

infiltratiegracht tussen de verharding van de kade en de bufferdijk. 

- Volgens een loods is het door de stroming en de inrichting van het geplande dok onmogelijk om met 

grote schepen in het Tweede Getijdendok te geraken. 

   Simulaties vanuit het Waterbouwkundig Laboratorium tonen aan dat het wel kan. Die simulaties 

gebeuren trouwens met nautische experts, onder andere loodsen. 

- Wat zal er gebeuren met de site van de kerncentrale?  

 De ontmanteling van de kerncentrale zal niet voor 2045 afgerond zijn, dus is het nu te vroeg om al 

rekening te kunnen houden met wat er ooit op deze site zou gebeuren.  Verdere havenontwikkelingen 

zijn hier niet gepland. 

- Hoeveel en hoever wil de haven nog uitbreiden?  

 Door de bufferdijk aan te leggen tussen de haven en de polder, van aan Doel tot aan de E34, komt 

er een duidelijke en gesloten grenslijn in het landschap.  

  



 

Complex project ECA Bufferwandeilngen – 11 december 2021 pagina 7 van 9 

4. LEEFBAARHEIDSBUFFER DOEL 

 

4.1. Recreatiemogelijkheden 

Parapente 

- Zijn op korte termijn aanpassingen aan de leefbaarheidsbuffer Doel mogelijk? 

 Dit moet onderzocht worden in functie van de stabiliteit van de dijk. 

- Op middellange termijn lijkt de overgang van de bestaande naar de nieuwe leefbaarheidsuffer een ide-

ale locatie zodat men bij verschillende windrichtingen kan parapenten.  

- Men zou starten op het bovenste tussenbanket en dan een uitgevlakte helling onder 30° nodig hebben.  

 Actiepunt: profielen van de dijk bezorgen. 

- Vormt de polderheuvel ook een mogelijkheid voor parapente? 

 We onderzoeken alle suggesties, ook parapente. 

- Er wordt duidelijk aangegeven dat parapente niet hetzelfde is als paramotor  (i.f.v. bezorgdheid over 

geluidsoverlast) 

- Voor parapente is een landingszone nodig. Geeft dit een conflict met de voorziene nieuwe bomenrij 

langs de toekomstige bufferdijk aan de Engelsesteenweg?   

> Dit zullen we mee onderzoeken. Het is inderdaad de bedoeling om bomenrijen aan te planten naast de 

bufferdijk. 

- Is een arena bovenop de vlakke verbrede leefbaarheidsbuffer mogelijk? Voor parapente is een hoogte-

verschil van 10 meter al voldoende 

 Dit wordt verder onderzocht. 

Recreatieve route 

- Doel trekt op dit moment ook een publiek aan dat niet meteen aangenaam is voor de inwoners. 

- Rechte stukken trekken motorrijders aan. Dit schrikt onder meer fietsers af. Men vraagt om dus zo wei-

nig mogelijk rechte stukken in de recreatieve routes te voorzien. 

- Komt er een kunstwerk op het landschapshoofd? 

 Dit wordt onderzocht. 

- Is er ruimte voor een informatiecentrum, bv. ter hoogte van de vrije ruimte ter hoogte van de kaaimuur 

Toegangsgeul Noord, ter hoogte van de bestaande hoogspanningsmast van Elia aan de noordzijde van 

het Deurganckdok? In dit geval is het ook nodig om de nodige parkeerplaatsen te voorzien. Terrein 

langs KTN: hoogteverschil +9 > +11 TAW overbruggen met brede trappen. 

 Er worden verschillende mogelijke invullingen onderzocht. 
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Andere belevingsopties 

- Deltavliegen 

- Mountainboarden 

- Bij sneeuw: glijden / sleeën, … 

- Loopomlopen: niveauverschillen creëren voor bijvoorbeeld trail runnings. 

-  Voor een mountainbikeparcours verwacht men mogelijkheden t.h.v. de Westelijke Ontsluiting Waas-

landhaven (Polderheuvel) en het Spaans Fort. Ook de leefbaarheidsbuffer kan interessant zijn. 

• Bv een attractiever parcours met heuveltjes zou het ook voor de jeugd interessanter maken. 

• Er moet een lus mogelijk zijn! Tour van ca. 50 kilometer is de ambitie. 

 Actiepunt: Overleg inplannen met organisatoren van mountainbikeparcours of – ritten. 

- Het is belangrijk dat recreatie geen overlast creëert (bv. motorcrossers). Op de hele bufferdijk zou ge-

motoriseerd verkeer niet toegelaten mogen worden! 

- Plaats om te vissen, gekoppeld aan informatie over de biodiversiteit van de Schelde? 

- Stuk hogere dijk aan Saftingen?  

 Het lokaal verhogen van de bufferdijk  werd reeds onderzocht door de geluidsexperten maar zou 

een verwaarloosbare impact hebben op het geluidsniveau ter hoogte van Saftingen. 

4.2. Samengaan landbouw, natuur en haven 

- Het is aangewezen om in gesprek te gaan met Grenspark Groot Saeftinghe over de ongebruikte zone 

ter hoogte van de toegangsgeul. Haven, natuur en landbouw vormen er een drie-eenheid.  

- Aantakking op wandelpaden vanuit Groot-Saeftinghe kan een pluspunt vormen. 

- Is begrazing mogelijk op de verbrede leefbaarheidsbuffer? 

 Ja. 

4.3. Milderen van hinder 

- Er is vooral hinder van: 

• Lichtvervuiling: Komt er begroeiing met bomen hoger op de dijk? 

 Neen. Wegens de droogterisico’s bovenop de dijk wordt geopteerd voor 20 m hoge bomen aan 

de teen van de dijk. 

• Geluid (Muggenhoek Kieldrecht). 

- Een verbreding van de leefbaarheidsdijk aan Doel heeft geen noemenswaardige impact op bv geluid. 

Waarom zou je dan toch verbreden, want Doel geraakt daardoor wat meer ingesloten.  

 Het tracé van de bufferdijk langs Doel is initieel voorzien bij de Boemerang of Winkelhaak varianten 

van het dok. De verbreding van de bufferdijk is mogelijk door de Duplexvariant en biedt het project een 

bijkomende capaciteit om ca. 1-1,5 mil. m³ grond die hergebruikt kan worden binnen het projectgebied. 

Bovendien blijft Doel ‘open’ naar de polders ten noorden van de Engelsesteenweg. 

4.4. Vragen m.b.t. ECA 

- Is het dok al vergund? 

 Neen, het voorbereidend onderzoek loopt nog volop, waaronder ook een onderzoek naar alle milieu-

effecten. Die onderzoeken duren ten minste tot het najaar 2022. Als alles blijft gaan zoals gepland, zou 

daarna de besluitvorming voor een vergunning gestart worden.  
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- Wat gebeurt er met de grond die dan vrijkomt? 

 Een groot deel van de grond kunnen we hergebruiken voor infrastructuurwerken binnen ECA (bv buf-

ferdijk), een deel kan elders in de haven terecht (bv opvulling Noordelijk Insteekdok in het Waaslandka-

naal is een onderdeel van ECA) en voor de andere grond onderzoeken we verschillende bijkomende op-

lossingen.   

- Komt de waterbus tot aan Doel? 

 Er is een toekomstperspectief voor Doel in opmaak. In dat kader ligt een verbinding over het water 

tussen Doel en Lillo op de onderzoekstafel. 

- Komt er een aanlegplaats voor binnenvaart ter hoogte van Kaaimuur Toegangsgeul Noord (aan het 

noorden van de het Deurganckdok)?  

 Ter hoogte van KTN komt geen aanlegplaats voor binnenvaart, omdat het nieuwe getijdendok an-

ders niet meer vlot nautisch toegankelijk zou zijn voor grote containerschepen. Ter hoogte van de oever 

langs de bufferdijk zijn wel wachtplaatsen voor binnenvaartschepen voorzien. Ter hoogte van 1 wacht-

plaats wordt een afzetplaats voor wagens voorzien zodat schippers bv. kinderen van/naar school kun-

nen brengen of boodschappen kunnen doen. De overige wachtplaatsen zijn zo uitgerust dat binnen-

schippers te voet of met de fiets gebruik kunnen maken van het recreatieve bufferlandschap of de (toe-

komstige) faciliteiten in Doel.  


